
I. deželna konferenca KPI je pokazala pot
ki vodi k avtonomiji in gospodarski poživitvi

ter zaščiti pravic slovenske skupnosti
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Na 2. strani objavljamo apel 
prebivalcem

Furlanije-Julijske krajine
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Pfva deželna konferenca 
l|rlanije-Julijske krajine, 
sc,,, j j v današnji številki 

Uela posveča precej pro- 
‘Ha, je bil brez dvoma do- 
'“'lek izredne važnosti, ki 

je treba še posebej pod
ati. Konferenca ni sa- 
V predložila obračun po
lnega dela, ki ga je do 

trenutka opravila na- 
1 Partija in dala jasen do-

I * enotnosti komunistov 
*ele Furlanija - julijska 

rajina o vseli splošnih in 
jN-hnib problemih, mar- 
,c je obenem točno dblo-

9 organično linijo, poli-
II 6a deželni ravni, ki za
dnje vso partijo in po- 

i***i začetek nove faze v 
Hi za avtonomijo 
,,^rganični program, poli-
Ha linija in konkretni 

‘|C'dlogi, ki so bili posta
jni na konferenci, niso 

. arL ki bi jih komunisti 
Javljali od zunaj in ni- 

, nohen ozek partijski 
, °gram. Gre v resnici za 
^°gram, linijo in predlo-
„ izviram iz pobud 
bistva in 'njegovih borb 
Preteklosti in sedanjosti, 
l°varnah in na vasi. Te

Hud

h« . .
He prebivalstva.

L *av zaradi tega 
|j°S predlogov in 

jo je začrtala

: in borbe izražajo 
in potrebe pretežne

se o- 
linije, 
dežel-

f konferenca komunistov 
j banije-Julijske krajine, 

lahko združijo de- 
c* industrij, kmetje, o- 

H'ki in vsi ostali pro
li a.)alni sloji, Slovenci in 
pijani, iz Vidma in Tr- 
! ’ Gorice in Pordenona, 
^ baj pripadajo kateri

stranki.
tem stvarnem, pozi ti- 

r,|H in konstruktivnem 
Hit, ki se opira na po

lj..’0 po enotnosti in ak- 
|J' ljudskih množic, so bi-

konferenci postavlje- 
sPecifične zahteve slo- 

j.Hega prebivalstva,_ za 
''lično ureditev sloven

ske šole, za enakopravnost 
pravic brez vsakih diskri
minacij. Omenjene proble. 
me najdemo v poročilu to
variša Pellegrinija, inter
vencijah delegatov, govoru 
tov. Berlinguerja v imenu 
vodstva KPI, v zaključni 
resoluciji konference, ki 
niso označeni kot posebni 
problemi, svojstveni samo 
za neki določeni sektor, 
marveč kot aspekt splo
šnega vprašanja avtonomi
je, gospodarskega proevita 
in demokratične obnove 
cele dežele.

Slovensko prebivalstvo 
ima s tem še en dokaz o 
resnosti in konkretnosti, s 
katero KPI postavlja pro
bleme narodne manjšine, 
ker je to splošno vprašanje 
demokracije za katero se 
borijo vsi komunisti, Ita
lijani in Slovenci na našem 
ozemlju, v deželi in vsej 
državi.

Le tako je mogoče reši
li vprašanje demokratič
nih pravic slovenske skup
nosti, in sicer borec se i- 
stočasno konkretno za usta
novitev dežele Furlanija- 
J ulij ska krajina s poseb
nim. statutom, za oživitev 
našega gospodarstva, reši
tev problemov kmetov in 
srednjih slojev, v širšem 
okviru borbe za preokret 
na levo v deželi in za novo 
vlado.

Vsi Slovenci sc zavedajo, 
da bodo z udeležbo v tej 
veliki borbi, z utrjevanjem 
njihove enotnosti, ramo od 
rami z delovnim razredom 
in pretežno večino itali
janskega naroda, lahko do
segli uspehe v akciji za o- 
b ram bo in pridobitev 
svojih narodnih pravic; 
predstavljali bodo silo, kot 
sestavni del sil napredka, 
miru in demokracije, ki se 
v Trstu, v deželi in v vsej 
državi borijo za korenito 
spremembo politične u- 
smeritve.

M Milu KOLENC - COLLI

Ustvariti se mora močno in enotno demokratično 
regionalistično gibanje
Bratsko sodelovanje med Slovenci in Italijani je 
jamstvo za gotovo zmago

Prva deželna konferenca KPI 
<a Furlanijo in Julijsko kraji
no, ki se je vršila v Trstu v 
dneh 7. in 8. maja 1960, pred
stavlja važno etapo v borbi za 
dokončno ustanovitev dežele a 
posebnim statutom, v okviru ka
tere mora imeti Tržaško ozem
lje, zaradi svojih specifičnih 
pogojev, še posebno avtono
mijo.

Konference so se udeležili de. 
legali iz vseh štirih federacij 
KPI, ki obstajajo na področju 
Furlanije in Julijske krajine. Te 
federacije so: Trst, Videm, Go
bica in Pordenone. Navzoči so 
bili tudi predstavniki osrednje
ga vodstva KPI. Vodstvo KPI 
je na konferenci zastopal tov. 
Berlinguer. Ta je imel daljši 
govor ob zaključku diskusije. 
Izvleček govora objavljamo na 
drugi strani lista.

Nadalje so se konference u- 
dcležili tudi nekateri predstav
niki nekaterih drugih federa
cij KPI v sosedni Benečiji ; 
predstavniki PSI in N SZ ; neka- 
tere osebnosti iz kulturnega, 
gospodarskega in političnega 
sveta : zastopstvo univerzitetnih 
študentov tržkške. - univerze ter 
dopisniki raznilt listov:

Konferenco je otvoril tovariš 
iema, sekretar naše federacije. 
Takoj za njim je imel pozdrav
ni nagovor v slovenščini tov. 
Padovan iz Trebč, nakar je po
dal poročilo dosedanji sekre
tar deželnega komiteja, senator 
Pellegrini. Iz tega poročila, ki 
je trajalo skoro dve uri, objav
ljamo spodaj krajši izvleček, v 
katerem smo skušali zajeti zla- 
tj tiste točke, ki od bliže zani

majo Slovence, tako na Trža
škem, kot na Goriškem in v 
Benečiji.

V diskusijo, ki je sledila po
ročilu sen. Pellegrinija, so po
segli tovariši : dr. Battello iz
Gorice, Marija Bernetičeva iz 
Trsta, Zorzenon iz Tržiča, Millo 
iz Milj, poslanec Beltrame iz 
Vidma, Bergomas iz Gorice, se
kretar fed. PSI iz Gorice Se
mola, sekretar federacije KPI 
iz Benetk Vianello, tovarišica 
Rosin iz Vidma, Pescatori iz 
Trsta, (ki je govoril o mladi
ni). Seaini iz Pordenone, Sim- 
sig iz Gorice, univerzitetni štu
dent Monti iz Trsta, novi sekre
tar deželnega komiteja Lizzerò

skusije je govoril še član tajni
štva KPI iz Rima, tov. Berlin
guer. (Večina govorov je bila 
posneta na magnetofonski trak. 
Zaradi tega jih nismo mogli v 
tako kratkem času prevesti v 
slovenščino. Prav zaradi tega 
objavljamo v današnji številki 
izvlečke iz govorov le nekaterih 
tovarišev).

Ob zaključku konference je 
bil sprejel apel, ki ga objavlja
mo v celoti na drugi strani lista, 
nakar je bil izvoljen novi de
želni komite. V ta komite so bi
li izvoljeni tovariši: senator Gia. 
corno Pellegrini, poslanec Vitto, 
rio Vidali, Član CK KPI Mario 
Lizzerò članica CKK Marija 
Bernetič ; sekretarji vseh štirih 
federacij dežele : Paolo Sema iz 
Trsta, Silvano Baccioni iz Vid
ma, Marini iz Gorice in Zec- 
ehiero iz Pordenone; nadalje : 
tajnik CQIL iz Gorice Bergo
mas Fulvio, tajnik deželnega 
odbora Zveze kmetov Mario Mo.

sebični iz Vidma in Mario Ko
lenc . Colli član vodstva trža
ške federacije. JVovi sekretar 
deželnega komitejja je tov. Ma
rio Lizzerò, njegov pomočnik 
pa je lov. Mario Kolene-Colli. 
Ta dva tovariša bosta dejansko 
vodila posle tajništva deželne
ga komiteja.

Po izvolitvi novega deželnega 
komiteja sc je tov. Vidali, ki 
je vodil zadnje zasedanje konfe. 
renče, v imenu predsedstva in 
delegatov, zahvalil dosedanjemu 
sekretarju komiteja tov. sen. 
Pellegriniju, nakar je s kraj
šim ognjevitim nagovorom, 
v katerem se je dotaknil vseh 
bistveno najvažnejših nalog, ki 
stoje pred komunisti iz vse de
žele, zlasti v sedanjem času, za
ključil konferenco. V zaključ
nih besedah se je tov. Vidali 
zavzel tudi za naš list ter iz
razil potrebo in željo, da bi 
(-Delo» čim p re j postalo glasilo

do venskih komunistov iz vse 
dežele.

Objavljamo izvleček poročila, 
vi ga je na deželni konferenci 
komunistov Furlanije. Julijske 
krajine, podal tovariš senator 
Pellegrini.

Tovarišice in tovariši !
Današnja, prva deželna kon

ferenca komunistov iz Furlanije 
in Julijske krajine, je bila skli
cana po številnih pripravljal
nih sestankih deželnega komi
teja, federalnih komitejev in 
federalnih kontrolnih komisij ; 
po številnih sestankih, ki so jih 
imele sekcije in potem, ko so 
se vršili razni aktivi federacij. 
Na vseh sestankih in aktivih se 
je razpravljalo o tem, kako po
globiti poznavanje stvarnosti in 
problemov dežele ; kako izdela, 
ti partijsko politično linijo na 
organski in enotni način, s so
delovanjem vseh iskrenih regio- 
nalističnih sil, kar je zlasti nuj
no v trenutku, ko se tudi v par-

Togliatti o vojnih 
provokatorjih

o potrebi nove vlade v Italiji
Iz poročila, ki ga je imel gene
ralni sekretar KPI na zasedanju 
CK v Rimu

V »redo zvečer se je začelo zasedanje CK KPI v Rimu. 
Tovariš Togliatti je podal politično poročilo, iz katerega povze. 
mamo nekaj najpomembnejših misli.

Najprej je tov. Togliatti govoril o vladni krizi v Italiji, 
ki se je formalno začela 24. f eternar j a in ki dejansko še 
vedno traja, kljub temu, da je 
bila postavljena nova vlada. Ita
lija nima še take vlade, ki bi 
odgovarjala obstoječi stvarnosti 
in ki hi jamčila za normalno 
delovanje republiških ustanov.republiških 
Sedanja vlada je plod politične
ga meno pola KD, preprečuje 
reševanje problemov, ki so živ-

cialjšuje in utrjuje nadoblast 
konservativnih in reakcionar
nih skupin v državi, ki so zbra
ne okrog velikih monopolov ; o- 
vira delovanje parlamentarnih 
ustanov in jim skuša odvzeti po
litično vsebino ; postavlja za
preke pri uresničevanju ustanov

m ok ra ličnega režima in izbolj
šanja življenjskih pogojev de-

in drugi. Pred zaključkom di- Savskih množic. Ta vlada po

Ijenjskega pomena za razvoj de. ki so predvidene v ustavi : se na

Proslave L maja v Trstu

prvomajsko zborovanje, ki ga je organizirala Nova delavska zbornica CGIL na Garibaldijevem trgu v 
l'rstu. Delavska zbornica je organizirala zborovanja tudi v Miljah, v Križu, Nabrežini in v Boljuncu. Tudi 
h-aša federacija KPI je ob priliki I. maja priredila vrsto prireditev. V Ljudskem domu v Trstu je bila 
°srednja prvomajska veselica, na kateri so govorili tov. poslanec Vidali, M. Bernetičeva in P. Sema. 

Veselice so bile tudi v Trebčah, v Križu, Podlonjerju, pri Sv. Barbari in v Camporah

pristranski način vmešuje v u- 
pravne zadeve; vzpodbuja anti- 
komunistične pustološčine in 
upe sovražnikov demokratične 
ureditve države. Ta vlada ust
varja zavezništva s fašisti in 
odkrit prelom z ideali in aspi
racijami Odporniškega gibanja 
kar bolj kdaj poprej ograža de. 
mokra ti čno ureditev. Nobenega 
dvoma ni o tem, in o tem bi 
morali biti prepričani tudi vsi 
demokrati, da je borba za osvo. 
bodi lev Italije izpod take vla
de. tista naloga, ki se danes po
stavlja z vso nujnostjo pred vsa
kogar. ki ostaja zvest načelom 
demokracije, inleresem ljud. 
škili množic in stvari miru.

Zatem je tov. Togliatti govo
ril o dejanjih, do katerih je pri. 

šlo v zadnjem času na svetovni 
politični pozorniei. Omenil je 
vohunske poskuse Američanov. 
T o» dejanje ameriških milita ri
si ov je primerjal s sarajevskim 
a letalom leta 1914, ki je pome
nil tragični preludij prve sve
tovne vojne. Poudaril je, da je 
la pobuda ameriških militari
stov zelo škodovala prestižu 
ZDA v svetu ter pripomnil, da 
ni nobenega dvoma o tem, da 
se je v zadnjem času občutno 
poslabšal svetovni politični po
ložaj. Da je tako nam potrjuje 
neuspeh razorožitve konference, 
obnovitev podzemskih atomskih 
poizkusov v Ameriki, nadaljeva. 
nje krvave vojne v Alžiriji, ra
sna preganjanja v Južni Afri
ki. nastopi zahodnonemškega 
kanclerja Adenauerja, zadnji 
sklepi Atlantskega pakta, ki od
klanjajo kakršne koli poizkus

zbliževanja in sporazumevanja 
glede Nemčije itd.

Nato je tov. Togliatti obrav
naval dogodke ,ki so se dogodi
li v Južni Koreji, kjer je ljudski 
odpor strmoglavil trionoštvo 
Sigmanrija. Omenil je tudi zad. 
nje dogodke, ki so se dogodili 
v Turčiji, kjer je zlasti študen
tovska mladina z vso odločno
stjo nastopila proti predsedni
ku Menderesu ter zahtevala nje. 
go v odstop.

V nadaljevanju svojega poro
čila je tov. Togliatti razpravljal 
o konkretnih italijanskih not
ranje - političnih problemih, o 
programu za demokratično ob
novo države ter se zaustavil zla
sti pri obravnavanju stališča ko. 
munistov do sredinsko - levi
čarske vlade. V zvezi s tem v- 
prašanjem je poudaril, da je bi
la KPI naklonjena taki vladni 
formaciji četudi je bilo postav
ljena na stran vprašanje sou
deležbe komunistov in sociali
stov v vladi. To vprašanje je 
še vedno odprto. Levičarske 
stranke. laične sile4 demok ri
si j anske levičarske struje še na
dalje vztrajajo v zahtevi, naj 
se ustanovi sredinsko - levičar
ska vlada. Nato pa je govornik 
razglabljal vprašanja laične e- 
notnosti v sindikatih in občin
skih upravah

Zasedanje CK se nadaljuje. 
Gotovo je. da bodo na njem 
sprejeti važni sklepi, o čemer 
bomo obširneje pisali v pri
hodnji številk i našega lista.

lamentu razpravlja o osnutkih 
deželnega statuta, ki so jih pred. 
ložile, naša partija, socialistična 
partija in krščansko.demokrat. 
ska stranka ; v trenutku, ki se 
lahko smatra, da je odločilnega 
pomena za ustanovitev avtono
mne dežele. Na vseh teh sestan
kih se je razpravljalo tudi o 
tem, kako izkoristiti izkušnje 
študija in dela, ki so bile do
sežene, nasvete in zaključke, ki 
težijo za asimilacijo politične 
linije, ki jo je odobril IX. kon
gres naše partije ter tako us tv a. 
riti pogoje za konkretno in po. 
zitivno uresničitev dežele, iz
boljšati metode delovanja in 
vodstva in celo samega ustroja 
našega deželnega komiteja. O 
vseh teh problemih govorijo ob. 
širno tudi leze, ki so bile izde
lane in objavljene pred sklica
njem današnje konference.

Zatem se je govornik dotaknil 
mednarodnih problemov, omc- 
nivši velike uspehe, ki so jih 
zlasti v zadnjem času dosegle 
Sovjetska zveza in druge socia
listični' dežele. Dotaknil sc je 
problemov, ki so združeni z 
borbo proti kolonializmu in im. 
perlaiizmu ter poudaril pomen, 
ki ga bo imela za ves svet bliž
nja vriiun ha konferenca v Pa
rizu.

Zalem je govornik prešel na 
obravnavanje italijanskega poli
tičnega položaja ter poudaril, 
da pomeni dejstvo, da je dobi
la Italija prav ob priliki pro
slavljanja 1 !3-letnice osvoboditve 
izpod nacifašiznia vlado, ki je 
podprta od fašistov, zelo žalo
stno sliko. Da je do tega prišlo, 
je podčrtal govornik, je pripi
sati dejstvu, «la se KI) in vlade, 
ki so njen izraz, nikakor ne mo
rejo otresti nadoblasti monopo
lov in tistih klerikalnih struj, 
ki te monopole podpirajo. KD 
ni sposobna, da bi se otresla 
teh monopolov in te nadobla
sti, zaradi tega se ta stranka na
haja v resni krizi, katera pri
haja do izraza zlasti na bazi.

Nato je govornik prešel na o- 
bravnavanje vprašanj, ki se od 
bliže tičejo naše dežele. Pod
črtal je razlike, ki obstajajo na 
področju Furlanije in Julijske

krajine, razlike ekonomskega 
ustroja, razlike v pogledu do
hodkov prebivalstva mest, po
deželja itd. Orisal je položaj, 
ki obstaja na Tržaškem ozem
lju, nato pa je prešel k obravna
vanju položaja, ki obstaja na 
industrijskem sektorju, zlasti na 
tistem, ki spada v območje IRI 
in ki je v glavnem osredotočen

na Tržaškem, v Tržiču in v Go
rici ter je še vedno podrejen 
interesom politike monopolov. 
Ožigosal je diskriminacije, ki 
se dogajajo na tem področju ter 
dal posebnega poudarka bor
bam. ki jih morajo, včasih v 
zelo težkih okoliščinah, voditi 
delavci v teli podjetjih.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Dokazi ameriške 
vohunske službe

Aktualnosti
Fes svetovni tisk in 

vse radijske postaje posve
čajo mnogo pozornosti bliž
nji vrhunski konferenci. 
Na Zahodu so v teku mrz
lične pripriive na ta dogo
dek. Sestanki raznih držav
nikov so na dnevnem redu. 
Prav v teh dneh je bil 
sklican sestanek predsed
nikov držav angleškega 
Commonuiealtha. Sovjetski 
ministrski predsednik tov. 
Hruščev je poslal Mac Mil
lanti posebno poslanico v 
zvezi s tem sestankom. 7 o- 
da do trenutka, ko to pi
šemo, še ni bila objavlje
na vsebina poslanice in ne 
odgovora nanjo. Tudi De 
Gaulle je imel vrsto poli
tičnih sestankov. Še pred

nedavnim je bil v Cari
gradu sestanek Atlantske 
zveze. Nedvomno je, tla se 
je napetost v svetu, zlasti 
v zadnjem čusu, občutno 
povečala. To napetost so 
povzročile, vojhujskaške si
le na Zahodu, ki nikakor 
ne marnjo, da bi prišlo v 
svetu do pomiritve in traj
nega miru. Od tu izhajajo 
tudi mrzlične priprave na 
konferenco.

Vohunska dejavnost 
ameriškega letalstva sprav. 
Ija v resno zadrego tudi 
nekatere države, ki mejijo 
na SZ. Med te spuda tudi 
Afganistan. Zaradi te de
javnosti je afganistanska 
vlada sklenila, da bo pro
testirala v Washinglonu.

Slika nam kaže bogato zbirko najrazličnejših predme
tov, ki najbolj nazorno pričajo, da ni bil ameriški pilot 
Harry Povvers, ki so ga sestrelili z njegovim letalom 
1. maja v bližini Sverdlovsk.a v Sibiriji nikak «vreme
noslovec», kot je prvotno skušalo dokazovati ameriško 
časopisje. Danes ni več nobena skrivnost, in to je moral 
spričo dokumentarnih dokazov, ki jih je dal tovariš 
Hruščev pred Vrhovnim sovjetom, priznati celo ameri
ški državni departma, da je šlo v resnici za vojaško 
vohunsko akcijo nad sovjetskim ozemljem. Letalo je 
bilo opremljeno z vsemi najmodernejšimi aparati za 
špijonažo. Pri pilotu, ki je živ in zdrav ter je vse gladko 
priznal, so našli : nemški, italijanski, francoski in so
vjetski denar, sedem zlatih prstanov, nekaj zapestnih 
ur, samokres, bodalo in posebno zastrupljeno zaponko, 
s katero bi si moral sam zadati smrtni bodljaj, raje kol 
bi padel živ v roke sovjetskim oblastem. Tak je bil ukaz, 
toda pilotu se očividno ni zljubilo umreti za umazane 
načrte nekaterih nepoboljšljivih podpihovalcev hladne 
vojne, ki so hoteli s tem gangsterskim podvigom proti 
Sovjetski zvezi ovirati bližnje vrhunsko srečanje v 

Parizu.
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Za avtonomijo in gospodarsko poživitev dežele
APEL

PREBIVALCEM
Furlanije-Julijske 

krajine
Državljani Furlanije-Julij- 

ske krajine !
Prva deželna konferenca 

komunistov je razpravljala 
o političnem, gospodarskem 
in socialnem položaju naših 
krajev, dramatični krizi in 
poslabšanju življenjskih pogo
jev prebivalstva, ki se v zad
njem času vedno bolj zave
da, kako potrebna je enotna 
akcija zato, da se vsili novo 
politiko za našo deželo, za 
pridobitev avtonomije, ki je 
predpogoj proevita in na
predka.

Ob zaključku konference, 
ki je orisala obračun dose
danjega pozitivnega dela in 
katera pomeni začetek nove 
faze v borbi KPI na deželni 
ravni, za avtonomijo ter go
spodarski in socialni razvoj, 
komunisti Furlanije-Julijske 
krajine pošiljajo bratski po
zdrav delavcem v tovarnah 
in vaseh, proizvajalnim slo
jem v mestu in na vasi, ki v 
postavljenih zahtevah izra
žajo potrebo po boljših živ
ljenjskih pogojih, samovladi 
in razvoju vseh proizvajalnih 
sektorjev.

Delovni ljudje, državljani !
Mir je neogiben predpogoj 

slehernega civilnega in so
cialnega napredka. Čez ne
kaj dni bo v Parizu vrhun
sko srečanje, ki je velik re
zultat miroljubne politike 
socialističnega sveta in 
vztrajne borbe narodov. To
da sovražniki miru niso od
nehali. Slednji hočejo sabo
tirati pomiritev, hočejo pri
vesti svet v čase zloglasne 
hladne vojne in se zato po
služujejo tudi nevarnih pro
vokacij. Zato je danes bolj 
kot prej potrebno okrepiti 
aktivno budnost ljudskih 
množic in njihovo borbo za 
mir. Mi, prebivalci obmejne 
dežele ki je veliko pretrpela 
zaradi vojne ter nosi še da
nes neznosno breme voja- 
škig uslug in breme krize 
prometa ter industrije, se 
prav dobro zavedamo kako 
potreben je mir in zato mo
ramo biti med najbolj ak
tivnimi v borbi, da se v naši 
državi vsili zunanjo politiko, 
ki bo doprinos za pomiritev. 
Splošna razorožitev in razvoj 
prijateljskih odnosov med 
vsemi državami sta predpo
goj za oživitev vsega našega 
gospodarstva.

Državljani Furlanije-Julij
ske krajine !

Danes imamo vlado, ki se 
drži na površju z glasovi fa
šistov, naziva se vlada «red
ne administracije» in «pre
mirja». To je najslabša vla
da, najbolj škodljiva in ne
varna, ker pomeni poskus 
zavlačevanja osnovnih pro
blemov ne da bi jih rešila 
in se slednji prav zaradi te
ga še bolj zaostrujejo. To je 
vlada proti ustanovitvi deže
le Furlanija-Julijska krajina 
s posebnim statutom in oro
dje roparske politike mono
polov, ki je vzrok sedanje 
krize v naši deželi.

Zato je naša takojšnja in 
bistvena naloga nenehna 
borba proti tej vladi, naloga, 
da še povečamo in združi
mo prizadevanja za vsilitev 
korenite spremembe, dosego 
dežele s posebnim statutom 
in glavnim mestom Trstom, 
katera bo imela nekatere od- 
borniške odseke v Vidmu, s 
posebno avtonomijo in inte
gralno prosto cono za Trža
ško ozemlje, ustanovitvijo 
pokrajine Pordenona, široko 
avtonomijo za Karnijo in za
ščito pridobljenih pravic za 
Gorico, zaradi njenega po
sebnega položaja.

To bo naš doprinos k širo
ki akciji, ki jo vodi pretežna 
večina italijanskega naroda 
za jasen preokret na levo.

Pogoji za širšo in odločnej
šo borbo v naši deželi, de
jansko že obstojajo : ustva
rili so jih že sami nerešeni 
problemi, pobude, ki se od
vijajo na raznih sektorjih za 
rešitev teh problemov, akci
je zahtev po izboljšanju de
lovnih in življenjskih, pogo
jev v tovarnah in vaseh ; u- 
stvarilo jih je naraščajoče

in splošno nezadovoljstvo 
našega prebivalstva, ki se je 
skoro v celoti postavilo pro
ti vladi zavlačevanja in ne- 
gibnosti.

Komunisti Furlanije-Julij
ske krajine se na tej konfe
renci obvezujemo, da bomo 
pospešili vse naše delovanje 
/ tej smeri, utrdili in vedno 
bolj razširili naše vrste zato, 
da bo imelo prebivalstvo 
naše dežele v rokah še moč
nejše orožje za stvar miru, 
avtonomije in obnove.

Toda bistveni pogoj za u- 
speh je enotnost sil okrog 
ciljev, kateri lahko in mo
rajo združiti vse dobre de
mokrate, ki jim je res pri 
srcu bodočnost dežele.

Pozdravljamo bratsko so
delovanje, ob medsebojnem 
spoštovanju avtonomije vsa
ke stranke, med komunisti 
in socialisti in naša želja je, 
da bi se vedno bolj utrdilo v 
splošnem interesu in kot bi
stveni pogoj slehernega ko
raka naprej za pridobitev de
žele in obnove ter kot pogoj 
širše demokratične razvr
stitve.

Aktivna udeležba katoli
ških množic v borbi za avto
nomijo in gospodarsko oživi
tev dežele, je posebno v da
našnjem položaju naj večje 
važnosti. Z naše strani sma
tramo, da so stališča Krščan
ske demokracije, ki se v na
ši deželi izjavlja za sredin- 
sko-levičarsko vlado in za 
protimonopolistično politiko, 
pozitivno dejstvo. Toda pod
črtati moramo, da je za vr
šenje vloge, ki bo odgovarja
la stvarnosti dežele in tež
njam širokih množic, tudi 
katoliških, treba opustiti di
skriminacijo proti komuni
stom in proti delavskim 
strankam, ker je taka di
skriminacija danes, kot je 
bila včeraj, orodje politike 
velemonopola.

Konferenca zadolžuje fede
ralne komiteje in vse par
tijske organizacije, vse ko
muniste, naj si prizade
vajo za razširitev in utr
ditev enotnosti delovnega 
razreda in proizvajalnih 
slojev, za ustvaritev in 
okrepitev v akcijah za reši
tev težkih problemov, zavez
ništev in konvergenc med 
vsemi iskreno regionalistič- 
nimi in protimonopolistični- 
mi silami. Zaradi tega želi 
konferenca, da bi prišlo do 
srečanja, razgovorov in ak
cije s katoliki, socialdemo
krati, republikanci, regiona- 
lističnimi skupinami sleher
ne tendence, ker je to glavna 
pot proevita in napredka teh 
krajev.

Državljani Furlanije-Julij
ske krajine !

Prva deželna konferenca 
KPI obnavlja naj toplejši apel 
na vse politične in gospodar
ske sile za skupno akcijo o- 
krog naslednjih predlogov, 
ki so po njenem mnenju bi
stveni za procvit in razvoj 
dežele :

► Pravice, za katere se borijo Slovenci, je mogoče doseči z bratskim 
sodelovanjem in sožitjem, na osnovi številnih pobud, ki bodo omogočile 
tudi razširitev enotnega gibanja, v katerem bodo udeležene vse 
resnično regionalistične in demokratične sile

(Nadaljevanje s 1. strani)

Dalj časa se je govornik usta. 
vil pri obravnavanju položaja, 
ki obstaja na kmečkem podro
čju v Furlaniji in deloma na 
Goriškem, kjer je kmetijski 
sektor mnogo bolj razvit kot 
pa na Tržaškem. Izredno kriti
čne razmere vladajo zlasti na 
področjih Slovenske Benečije, v 
Kami ji in v Kanalski dolini. 
Zatem pa je prešel k obravna
vanju vprašanja deželne avto
nomije, ki se danes, bolj kot 
kdaj koli, postavlja z vso res
nostjo in nujnostjo v ospredje. 
V konkretnem političnem polo. 
žaju, ki vlada v Italiji, je usta
novitev dežele, tako je podčrtal 
govornik, možna ustanovitev av. 
tonom ne dežele s posebnim sta
tutom : kajti od nje je mogoče 
pričakovati razvoj demokracije 
in splošnega napredka tako na 
gospodarskem kot na socialnem 
poprišču. Prav zato vedno bolj 
narašča regionalistična zavest 
med prebivalstvom Furlanije in 
Julijske krajine ; zato se vedno 
bolj širi ideja o nujnosti po
sebne avtonomije za Tržaško o- 
zeinlje in o potrebi ustanovitve 
nove pokrajine, ki bi imela svo. 
je središče v mestu Pordenone ; 
o zagotovitvi široke avtonomije

za skupnost karnijskih občin ; o 
zaščiti slovenske etnične skupi
ne v vseh pokrajinah, kjer ta 
prebiva. Toda zgrešeno bi bilo 
pričakovati, da bo, recimo, se
danja vlada, ki ji načeluje po
slanec Tambroni, dala avtono
mno deželo. Ta vlada je ne 
more dati, kot je ni mogla dati 
vlada, ki je vladala pred njo, 
kajti tako kot je njena pred
hodnica. tako tudi Tambronije. 
va vlada zasleduje cilje politi
ke monopolov in tistih ekonom, 
•tkih in političnih skupin, ki na
sprotujejo sleherni avtonomiji 
in torej tudi ustanovitvi avtono
mne dežele s posebnim statu
tom. Zato je potrebna še na
daljnja borba vseh iskreno re- 
donalističnih sil. Prav zato je 
potrebna tudi okrepitev naše 
borbe. Ta borba mora v bodo
če zajeti resnično množični ob
seg.

V naslednjem poglavju je se
nator Pellegrini podrobneje za
jel probleme, ki zlasti živo za
nimajo slovensko etnično skup
nost ki prebiva v mejah Furla
nije in Julijske krajine. Stališče 
naše partije do tega problema, 
je dejal, je jasno in načelno. 
To stališče smo mi vedno izpri. 
čevali. Rezultat tega stališča je

bilo tudi bratsko sodelovanje 
komunistov, tako italijanske kot 
slovenske narodnosti, v vseh 
borbah, ki jih je vodila naša 
partija, proti fašizmu, pred dru
go svetovno vojno, v osvobodil
ni borbi in ki jih vodi tudi da
nes. In zastavonoše v tej borbi 
so, bili tako italijanski kot slo. 
venski komunistični voditelji : 
Srebrnič in Gigante. Frausi n in 
Kolarič ter številni drugi, ki so 
junaško žrtvovali svoje življe
nje za srečnejšo bodočnost. Tem 
načelnim stališčem, tem akcijam 
ostajamo zvesti tudi danes in 
bomo ostali zvesti tudi v bodo
če. Toda mnenja smo, da mo
ra enako stališče do tega pro
blema zavzeti vse demokratično 
in ljudsko gibanje. Tudi zato 
se je treba boriti za dosego čim. 
prejšnje uzakonitve slovenskega 
šolstva ; za popolno zagotovitev 
popolne enakopravnosti sloven. 
skega prebivalstva ; za popolno 
odpravo sleherne narodne di
skriminacije, za prepoved sle
herne narodnostne mržnje ; slo
venski kulturi pa je treba za
gotoviti neoviran razvoj in pod. 
poro, ki je za to potrebna.

Zadnji del svojega poročila 
je senator Pellegrini posvetil 
problemom partije in njene or
ganizacije ter bodočih borb.

čni. Omenila je probleme, ki 
so združeni s slovensko šolo in 
z borbo za njeno uzakonitev. 
Ožigosala je tudi dejstvo, da se 
slovenska etnična skupnost, ki 
prebiva na območju Furlanije 
in Julijske krajine, deli v tri 
kategorije. V prvo kategorijo 
spadajo Slovenci na Tržaškem. 
Tej kategoriji so «priznane» do
ločene pravice na temelju Lon. 
donskega sporazuma in poseb
nega statuta. V drugo kategori
jo spadajo Slovenci na Gori
škem, kjer imajo vsaj šole v 
materinem jeziku. V tretjo ka
tegorijo pa spadajo Slovenci 
na področju videmske pokraji
ne. Tam ne uživajo nobene pra
vice, predvidene v republiški 
ustavi. Tov. Bernetičeva je na
vedla številne krivice, ki se, 
žal. še vedno dogajajo tudi na 
Tržaškem ozemlju, kjer n. pr. 
kmetje, ki so po veliki večini 
slovenske narodnosti, nimajo 
niti enega slovenskega predstav, 
nika na pokrajinskem kmetij

skem nadzorništvu in v drugih 
podobnih ustanovah. Ožigosala 
je tudi absurdnost, da n. pr. 
nekateri občinski tajniki po- 
deželjskih občin, občinski zdrav
niki babice, živinozdravniki, 
ljudski sodniki itd. ne poznajo 
slovenskega jezika. Nato pa je 
govornica ovrgla nekatere sta
tistike, ki so jih izdelali de- 
mokristjanski prvaki in ki na 
grob način potvarjajo številke 
ter prikazujejo n. pr., da na ce
lotnem področju naše dežele ži
vi kvečjemu le kakih 50.000 
Slovencev. Po mnenju teh kle
rikalnih prvakov bi Slovenci 
imeli v bodočem deželnem sve
tu kvečjemu enega svetovalca.

Svoj govor je tovarišica Ber. 
netičeva zaključila poudarjajoč 
načelo, ki se ga drži KPI, to 
je načelo popolne demokracije, 
upoštevajoč sjvarnost, ki v re
snici obstaja. Zagotovila je. da 
se bo KPI tudi v bodoče do
sledno borila za pravice naše 
narodne skupnosti. Tov. senator Pellegrini cita tajniško poročilo

Govor tov. Berlinguerja

Fogled v konferenčno dvorano med prvim zasedanjem. Na sliki vidimo dele
gate iz vseh štirih federacij dežele. Vseh delegatov je bilo 250. Razen delegatov 

so se konference udeležili tudi številni povabljenci

Intervencija tov. Bernetičeve

Pred zaključkom diskusije, 
je stopil na govorniško tribuno 
član vodstva KPI. tovariš Enri
co Berlinguer. Ta je najprej 
ocenil pomen konference in 
poudaril, da je ta zelo poziti
vna. Pozitivna je bila tudi di
skusija. je dejal, kljub temu, 
da so se v njej razglabljala 
predvsem vprašanja, ki so nuj
nega značaja in se dajalo le 
malo pozornosti splošnim pro
blemom italijanske stvarnosti. 
Namen konference je bil, da se 
doseže elabo racijo skupne linije 
borbe za obnovo in poživitev 
dežele. Poudaril je, da je bilo 
težko izdelati tako skupno li
nijo, zaradi različnih pogojev, j 
ki obstajajo na raznih podro-1 
čjih dežele in zaradi različnih 
gledanj na te pogoje, kakor tu
di zaradi različnih gledišč na 
akcije za reševanje teh proble-

renca mora zasnovati pot na
proti novemu obdobju na ce
lotnem področju dežele Furla
nije in Julijske krajine.

Govor tovariša Berlinguerja, 
ki so ga poslušalci spremljali z 
veliko pozornostjo, je bil na-, 
grajen z dolgimi aplavzi in 
splošnim odobravanjem. Žal ga 
ne moremo danes v celoti ob
javiti, ker ga ni bilo mogoče 
pravočasno prevesti.

Govori
drugih tovarišev

1. utrditev in razširitev 
regionalističnega gibanja, 
vzpodbujajoč vse mogoče po
bude in razvijajoč povsod re- 
iionalistične odbore po vzgle
du odborov, ki so bili usta
novljeni v videmski pokraji
ni ; z urgiranjem intervenci
je krajevnih ustanov in ljud
skih skupščin, zavedajoč se, 
da je enotna akcija — in ne 
razdvojitev ter razpršitev sil 
— pogoj hitre uresničitve 
dežele Furlanija-Julijska kra
jina, da se zlomi državna 
centralizacija, ki je orodje 
politike monopolov.

2. podčrtujoč važnost po
bud in predlogov, ki jih je 
delavski razred enotno po
stavil na zasedanju notra
njih komisij v Vidmu in na 
zadnjem deželnem zaseda
nju v Tržiču, ki je bilo skli
cano na pobudo notranjih 
komisij CRDA, se komunisti 
obvezujejo, da bodo podprli 
omenjene pobude, vzpodbu
jali ustvaritev konvergenc 
vseh proizvajalnih slojev in 
političnih sil, za obrambo, 
okrepitev in razvoj ogroža-

Tovarišiva Marija Bernetič je 
na konferenci govorila o proble. 
mih slovenske etnične skupno
sti. Iz njenega govora povzema
mo sledeče :

« KPI vodi borbo za ustano
vitev dežele Furlanija-Juliska 
krajina, ki naj z decentralizi
rano upravo, v kateri bi imele 
ljudske množice možnost nepo
sredno sodelovati za ekonomski 
in socialni razvoj države ter 
ustvariti osnovo za razširitev

demokratičnega življenja in za 
realizacijo načel republiške u. 
stave. Ob vseh prilikah in v 
vseh akcijah se1 KPI bori za 
učvrstitev demokracije in za re
šitev problemov narodnih manj
šin. ki žive v mejah Italije. Tu
di v našem programu, ki se na- 

1 naša na deželo Furlanija-Julij- 
i ska krajina, se odraža to nače- 
i lo. Zaradi tega .se naš pogram 
! bistveno razlikuje od progra- 
! mov drugih skupin, zlasti tistih.

te državne industrije, za po- ' 
speševanje industrializacije 
? javnimi investicijami, 
vzpodbujanjem obrtništva, 
male in srednje industrije, 
prek omejitve prevladovanja 
monopolov in nacionalizaci
je SADE.

3. prispevati za uresničitev 
predloga kmečkih organiza
cij za sporazum vseh regio- 
nalističnih sil o zahtevi, da 
se Furlaniii-Julijski krajini 
nakaže čim večja vsota iz 
sklada milijard za «zeleni 
načrt» za naše kmetijstvo, 
ki je v krizi.

4. urgirati prek interven
cije političnih in gospodar
skih sil, sindikalnih organi
zacij in krajevnih ustanov 
— v vidiku obnovitve kon
vencij s FINMARE — nujne 
ukrepe za potenciranje pro
meta v tržaški luki, prek 
razvoja pomorskih prog, pri
merne subvencije Splošnim 
skladiščem in prek sporazu
mov z državami, ki so tra
dicionalni koristniki tržaške 
luke.

uslug, ki se ni rešil, marveč 
se v zadnjem času še za- 
astruje. Posledice tega bre
menijo na tisoče in tisoče 
kmetov ter drugih državlja
nov in so obenem resna ri
vira za gospodarski razvoj.

6. urgirati proučitev in 
odobritev s strani parlamen
ta, zakonskega osnutka o ju- 
ridični ureditvi slovenske 
šole v deželi, v okviru borbe 
za enakopravnost pravic 
med Italijani in Slovenci, 
da preneha nevzdržno ne
ugodje ter da se zagotovi 
slovenski manjšini, brez vsa
ke diskriminacije, sleherno 
možnost razvoja na kultur
nem in vseh drugih podrer 
čjih.

5. dati največjo pomoč po
budi za sklicanje enotne de
želne skupščine, da se nač
ne, v stiku z vladnimi obla
stmi, težki problem vojaških

Državljani !
Okrog zgoraj navedenih 

predlogov in takojšnjih zah
tev delovnih ljudi, se danes 
lahko združijo vse demokra
tične sile, da bo naša dežela 
končno krenila po poti avto
nomije, gospodarske obnove 
in socialnega napredka, v 
miru in prijateljstvu med 
narodi !

I. deželna
konferenca komunistov 

Furlanije - Julijske 
kraijne

ki nočejo načelno upoštevati 
stvarnosti narodne manjšine, ali 
pa se celo postavljajo zoper to 
stvarnost.

Zahteve glede narodnih pra
vic Slovencev v ueželi Furlanija- 
Julijska krajina, ki jih vsebuje 
osnutek statuta za avtonomno 
deželo, ki ga je izdelala in 
predložila KPI se sklicuje na 
ustavna določila republike, ki 
jamčijo vsem jezikovnim manj
šinam. ki prebivajo na obmo
čju države, uživanje človeških 
pravic, popolno enakopravnost 
in spoštovanje etničnega znača
ja. Priznanje popolne enako
pravnosti vseh državljanov, ne 
glede na etnično skupnost, ka
teri pripadajo, je demokratična 
zahteva in je pogoj za ohrani
tev etničnega značaja manjši, 
ne, njenega nemotenega kultur, 
nega ekonomskega in socialnega 
razvoja. Z uveljavitvijo tega 
načela, v okviru dežele s poseb
nim statutom, bodo morali biti 
razveljavljeni vsi diskriminacij
ski fašistični zakoni, ki so da
nes še v veljavi in ki imajo za 
cilj raznarodovanje naše etni
čne skupnosti. Prenehati bo 
moralo sleherno ustrahovanje, 
tudi najbolj potuhnjeno, ki pri. 
haja s strani tistih krogov, ki 
računajo s tem, da bi se, na 
več ali manj miren način, do
segla narodnostna asimilacija 
Slovencev.

Tudi tovariš Berlinguer se je 
dotaknil problemov slovenske 
etnične skupnosti in poudaril, 
da je KPI dosledna v svojih na. 
čelih do teh problemov, to je 
načelih proletarskega interna- 
eionalizma. In od teh načel ne 
bo KPI nikoli odstopila.

Tovariš Berlinguer je daljši 
del svojega govora posvetil pro
blemom. ki so združeni z dolgo 
vladno krizo, pripominjajoč, da 
je bilo v naši deželi premalo po. 
Etičnih akcij v času krize ; na
to pa je prešel k obravnavanju 
vprašanja avtonomne dežele. 
Dejal je, da mora borba za u. 
stanovitev avtonomne dežele do
bivati vedno bolj konkretne o- 
blike. Vzporedno s to načelno 
in splošno borbo je potrebnoo 
voditi borbe za takojšnje kon
kretne uresničitve, tako na go
spodarskem kot na socialnem 
in političnem področju. Zatem 
je govoril o borbah za struk
turne in politične reforme, o 
borbah proti monopolom, za 
poživitev na industrijskem in 
na kmetijskem področju. Pred
vsem pa je poudaril, je potreb
no podkrepiti borbo za mir.

Tudi govori drugih tovarišev 
so bili zelo zanimivi. Tu bomo 
le bežno omenili govor, ki ga 
je imel že na prvem zasedanju 
tovariš dr. Battello iz Gorice, 
ki je razglabljal zlasti ekonom
ske probleme goriškega mesta 
in go riške pokrajine na splošno. 
Zelo jasno je orisal kritičen po

ložaj, v katerem se je znašla 
Gorica takoj po sklenitvi mi- J 
rovne pogodbe, ko je bila po
stavljena državna meja v sa
mem predmestju. Če je bilo za 
katero drugo mesto nujno prija
teljsko sožitje z Jugoslavijo, po. 
tem je bilo to v prvi vrsti za 
Gorico, je dejal dr. Battello. In 
res se je go riško gospodarstvo 
okrepilo po vzpostavitvi prija
teljskega sosedstva z Jugosla
vijo.

Tov. Battello je nadalje go
voril o pomenu, ki bi ga ime
la za goriško mesto nova avto
mobilska cesta Palmanova - Go. 
rica . Ljubljana. Dotaknil se je 
tudi problemov Slovencev in 
borbe za dosego pravic, ki nam 
pripadajo. Ožigosal je tiste stru
je, ki hočejo Slovence izločiti od 
skupne horbe italijanskega de
mokratičnega gibanja in pouda
ril, da ločevanje Slovencev od 
italijanskih demokratičnih nino.

žic škoduje v prvi vrsti 
ceni in jih p aha v pog^0

Sl(>vf*

Zelo zanimiv je bil g°v°f fi
ga je imel tov. Zorzenon ;

- ifd1'žiča. Ta je obravnaval 51 ^ 
položaj v tem industrijske*11 ^ 
dišču. ki se nahaja v te A1 ^ 
zi tudi zaradi pomanjkanj'1 jf 
la, zaradi česar je tolik0 
lovne sile nezaposlene.

«>vof.Prav tako zanimiv g° 
imel tovariš Simsig iz ^ 
Obravnaval je kmečki P°
na Goriškem, s posebni*1* . 
nini na zadružništvo. Prl , (l|> 
je kakšne možnosti v res*1* 
stajajo, za nadaljnji razV^J •
družni št va ter kakšne

/bi od tega zadružništva ^ 
lo kmečko prebivalstvo 1,1 |,i
spodarstvo na splošno, k*1 
bilo v interesu splošne g°sP
ske poživitve Goriške. ^ 

Vseh govornikov, ki s° 
gli v diskusijo na konfrf
je bilo 16.

Iz govora, ki ga je imel tov. Lizze*1

Za tem je tovarišica Berneti
čeva navajala fašistične zakone 
ki so naperjeni proti Sloven
cem, med katere spada tudi ti
sti, ki prepoveduje našim ro
jakom uporabo svojega jezika 
na sodiščih. Izrecno je omenila 
tudi zakon, ki dovoljuje kri
vično obdavčenje slovenskih na. 
pisov na javnih ustanovah, odno
sno trgovinah in gostinskih o- 
bratih, ki so, seveda, dvojezi-

0 razširitvi 
naše partije

Ko je razpravljal o notranjih 
zadevah naše partije je zlasti 
naglasil, da je potrebno proble
me reševati izhajajoč iz poli
tičnega vidika in da se akcije 
naše partije ne smejo omejevati 
le ne akcije, ki imajo nujno- 
sten značaj. Naše perspektive 
morajo seči mnogo dalje. Tako 
je bilo poudarjeno tudi na zad
njem zasedanju C?* KPI. Zato 
pa je potrebno, da naša partija 
dobiva vedno bolj značaj mno
žične partije. Potrebno je še 
bolj razširiti naše vrste in vpi
sati vanjo stotine in tisoče no
vih članov ter tako partijo po
mladiti. Za dosego tega cilja 
obstajajo objektivni pogoji. Po
sebno je naglasil tudi potrebo, 
da se partija razširi v vrstah 
kmetov, med srednjim slojem, 
med izobraženci, med ženami, 
med mladino. Skratka gre za 
to, da se partija poveča in po
mladi. In prav današnja konfe.

Tovariš Mario Lizzerò je 
imel na konferenci daljši govor, 
v katerem je zajel številne pro
bleme s področja Furlanije in 
Julijske krajine, kakor tudi z 
vsedržavnega področja. Med 
drugim je obširno govoril tudi 
o političnih strankah, ki delu
jejo, tako v naši deželi kot v 
ostalih deželah Italije. Analizi
ral je delovanje posameznih po. 
Etičnih skupin. Podčrtal je zla
sti dejstvo, da obstaja huda kri
za v vrstah KD, da so tudi v 
sklopu te stranke precej številne 
sile, zlasti na bazi, ki si priza
devajo, da bi premostile staro ! 

‘protikomunistično diskrimina
cijo in skušajo povesti naprej 
širše plasti katoliškega sveta, 
v iskanju enotnosti z drugimi 
silami, za reševanje problemov 
kar zahtevajo široke množice 
državljanov. Tudi na področju 
naše dežele, je dejal tov. Lizze
rò, obstaja v vrstah demokri- 
stjanske stranke globoka kriza. 
Toda tudi nas so v vrstah tr 
Toda pri nas so v vrstah KD 
pozitivni elementi, kar je med 
drugim pokazalo tudi zadrža
nje nekaterih voditeljev, ki so 
na dovolj jasen način zavračali 
poskuse Tambroni je ve vlade ter 
izrazili zahtevo po ustanovitvi 
sredinsko-levičarske vlade. Da 
obstajajo take sile nam potr
juje tudi dejstvo, da tudi neka
teri demokrisljanski elementi, 
v nekaterih primerih in krajih 
nastopajo v enotnih odborih, 
skupno s komunisti, socialisti 
in socialdemokrati. Do takih pri. 
merov je prišlo še pred nedav
nim na področju Vidma, in to 
kljub močnemu odporu stran
kine desnice.

obstajajo možnosti za ustvari
tev mnogo šil še enotne razv rsti
tve.

Tov. Lizzerò se je v svojem 
govoru dotaknil tudi problema 
Slovencev in je med drugim 
poudaril, da so pravice, za ka
tere se Slovenci bojujejo, do-

vanju z Italijani. Na 
skupnih pobud je potreb*1*^ 
takoj pristopimo k intei* / 
še mu delovanju, Zato pa Ljfi1 
trebno, da se poiščejo ri^ f 
ve enotnega demokratičllfr -rji' 
banja, v katerem naj sód 

iskreno regionalisti1'*1
segljive le v bratskem sodelo- I demokratične sile.

O slovenski
etnični skupnosti

Zatem je govornik razglabljal 
problem sodelovanja s sociali
sti in med drugim poudaril, da 
je tesno sodelovanje s PSI ro
dilo zelo pozitivne sadove tudi 
v pogledu dežele. To sodelova
nje je omogočilo ustvaritev ši
rokih konvergenc in zavezni
štev, kljub temu, da se je vsa. 
ka stranka avtonomno gibala. 
Tudi to kaže komunistom, da

V okviru avtonomne dežele 
Furlanija-Julijska krajina s po
sebnim statutom se je treba lo
titi reševanja problemov sloven
ske manjšine, ki živi na Trža
škem ozemlju, v posoški in v 
videmski pokrajini. Te proble
me je treba tudi rešiti. Zato je 
treba izdelali in sprejeti ukre
pe, ki bodo reševali ne le pro
bleme zaščite in enakopravnosti 
pravic slovenske manjšine, tem
več tudi tiste, ki bodo zajam
čili nadaljnji gospodarski, so
cialni. politični in kulturni raz
voj.

Na tej črti je potrebno, poleg 
borbe za čimprejšnjo uzakoni
tev slovenskega šolstva, postavi
ti, tudi zahtevo po ukrepih, ki 
bodo uresničili določila medna
rodnih sporazumov in republi
ške ustave: glede uporabe slo
venskega jezika, kjer je to po
trebno in je to predpisano : gle
de enakopravnosti pravic do 
vstopa Slovencev v javne službe; 
za prenehanje sleherne diskri
minacije: za prepoved narod
nostne mržnje: za to. da drža
va izpolnjuje svoje dolžnosti v 
pogledu podpiranja gojenja na-

Xne iz delavcev, kmetov. .Jf 
kov, trgovcev in malli1 (\? 
strijcev, možnost zdrav*?'?1 / 
nomskega razvoja. k**r '/ 
izmed poglavitnih in rl 11 ll pf' 
vi te jš ih jamstev za začsd0^ 
vic ter razvoja slovenske 
manjšine. j

V tej borbi mora i*n<’tl {]j 
lija premirienlen položaj’ ‘ j/ 
najbolj dosledna in na ja 
bena sila in je sposobna. ,/ 
lizira potrebno mobiliz(l(l , f 
ga prebivalstva za rps^<^
problemov. Izhajajoč *" 
neločljivosti problemov ..J 
nih manjšin od demokv(l<^ J 
socializma, mora KPI 1 11 v|yl 
želi biti sposobna mo o j
ne le demokratične mn*)"1 J' 
lijanov in Slovencev i<l 
ce slovenske etnične s k1 < ^ 
temveč tudi razviti sv°j° ^ 
bno akcijo med slovensk0 j/ 
Sino in jo mobilizirati

postavljenih ciljev• J

Vse je odvisno od akc‘i
litipartije, ki mora stop" • ■ 

ren konkretnih realih.,; I>‘
programski osnovi in ^ 1 
eno svojih stalnih dolz*

bori za pravice C
rodne kulture manjiine in gle- | skupiae.
de kontrole te manjšine tudi 
nad programi radijskih oddaj v 
slovenskem jeziku.

V okviru borbe celotnega pre
bivalstva dežele je treba pospe
šiti ukrepe, ki bodo dali tudi 
gospodarskim kategorijam Slo
vencev, ki so po večini sestavije-

°kviT‘j f:
voja bratske enotnosti & p/ 
lijani in Slovenci, ^°_0Ì* 
nacionalizmom, naroda 
žnji in diskriminaciji-

y
lz osnutka tez za 4' f.jv' 
konferenco Fomlin .j/
Furlanije-Julijske kr
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KULTURA I N ZNANOST

V kakšni fazi razvoja 
je kultura pri nas?

Izobraženec se ne sme zapirati sam vase, saj 
nosi veliko odgovornost za kulturna vprašanja, 
ki se postavljajo družbi, katera mu je omogočila, 

da je postal to, kar je.

Zamejski Slovenci v Italiji imamo lepo 
število izobražencev : pisatelje, upodablja
joče umetnike, publiciste, novinarje, stro
kovnjake z visoko in srednjo šolo, profe
sorje, učitelje, samouke. Po vsej verjet
nosti je med Slovenci, tudi med zamej
skimi, razmerje izobraženci : ljudstvo zelo 
visoko in med naj višjimi v Evropi. To je 
dober znak za kulturo določenega naro
da, ni pa vedno znak cvetočega razmaha 
kulture. Marsikdaj je to lahko le znak 
spontanega razvoja v zvezi z napredkom 
tehnike in potreb tehnike. V tem pa tiči 
nevarnost tehnokratizma, pomanjkanja 
zavesti, hlapčevanja tehniki in tehnične
mu napredku, namesto da bi bila tehnika 
in tehnični napredek v službi človeka

Iz takega kulturnega napredovanja se 
lahko porodi družba brez... kulture. Mis
lim, da je tu ena izmed slabosti sedanje
ga silovitega napredka na vseh pod ro
či jh. O tem se veliko razpravlja v svetu. 
Zato si večkrat belimo glavo z mladin
skim vprašanjem, z ugotavljanjem padca 
kolektivnega čuta do občih kulturnih 
vprašanj, z alarmnimi klici proti brez
brižnost splošnega izobraževanja, oz. pro
svetljen j a, ker se človek v današnjih po
gojih preveč enostransko vzgaja.

Mislim, da je tudi to eno izmed vpta- 
šanj, ki se nam postavlja. Z ugotovitvijo, 
da tudi mi zamejski Slovenci v Italiji, 
kljub vsem subjektivnim in objektivnim 
zaprekam, ki se nam in nam jih postav
ljajo, imamo lepo število izobražencev, 
nismo še nič povedali, ker smo s tem še 
vedno v območju statistike. Drugo je, če 
se skupno s to ugotovitvijo lotevamo 
globljega obravnavanja vprašanja izobra
žencev. Lepo število izobražencev je lahko 
znak vitalnosti nekega ljudstva ali pa le 
enega razreda. Zgodovina nas uči, da so 
dosežki kulture marsikdaj pomenili po
polno zaostalost večine ljudstva. Grška

in rimska kultura nas prepričujeta o lem. 
Njuni dosežki so začeli postajati univer
zalnega značaja le v dobi renesanse in so 
postali kolikor toliko splošna last le v 
drugi polovici XIX. stoletja. Zato, torej, 
ni rečeno, da je mnogoštevilnost izobra
žencev znak splošne prosveti j enosti

Ne bom trdil, da se Slovenci nahajajo 
v dobi kulturnega primitivizma, t. j. abe
cednega znanja. Od svojega narodnega 
prebujenja dalje so znali v zelo težkih 
gospodarskih, družbenih, političnih in 
narodnih pogojih odpraviti analfabetizem, 
neznanje, primitivnost. A znanje pred 50 
leti ne zadostuje več. Če je razmerje izo
braženci: ljudstvo dobro, to še ne pomeni, 
da je bil storjen odločilen korak naprej 
v kvalitativnemu skoku v ljudski kulturi. 
Nihče ne zanika, da je italijanska kul
tura na tem področju zelo visoko razvita, 
tem manj pa moremo zanikati dejstvo 
razširjenega analfabetizma v Južni Ita
liji. Ugodno razmerje, torej, ne zanikuje 
neugodnih razmer na drugi strani.

Kako je pri nas? Ugotovili smo nekako, 
da Slovenci, tudi zamejski, so izšli iz do
be kulturnega primitivizma, t. j. čitalni- 
štva. V kakšni fazi razvoja smo danes? 
Tu tiči bistvo vloge, ki jo morajo igrati 
izobraženci med našim ljudstvom. Že 
zadnjič se je govorilo o kulturni stagna
ciji, ki vlada pri nas. Morda bo kdo re
kel,'da je bil članek malce le preveč pesi
mističen in celo nerealen, vendar pa nihče 
ne more zanikati, da pri svojem lepem 
številu izobražencev še nismo uspeli po
splošiti višji tip kulture med našim ljud
stvom. Ta višji tip kulture je neobhodno 
potreben ne samo zato, ker to zahtevajo 
današnje razmere visoke «tehnizacije» 
družbe, pač pa predvsem da se izognemo 
nevarnosti, ki jih visoka tehnika prinaša 
s seboj. Te nevarnosti so v omrtvelem 
pojmovanju življenja, v avtomatizaciji ne

samo naših gibov .terriveč tudi naših ču
stev, našega jaza, naše individualne in 
kolektivne življenskosti. Visoka tehnika 
terja od človeštva tudi visoko razvito 
kulturo. To pa je odvisno od tega, kako 
reagirata ljudstvo in izobraženec. Ljud
stvo lahko zahteva višjo kulturo, udelež
bo pri kulturnem udejstvovanju, pri tem 
pa mora imeti ob svoji strani izobra
ženca.

Kako se vedejo tukaj'pnji slovenski izo
braženci? To bi bilo dobro analizirati, da 
bomo vedeli, pri čem smo. Če se še vedno 
držimo mnenja, da smo pri zamejskih 
Slovencih v Italiji v dobi neke kulturne 
stagnacije, moramo pač priti do za
ključka, da nekaj ni v redu v odnosu izo- 
braženec-ljudstvo kljub ugodnemu razme
rju izobraženec : ljudstvo. Morda naj črna 
pika v teh odnosih pomeni, da se sloven
ski izobraženec smatra nekaj odrezanega 
od ljudstva brez nobenih dolžnosti do 
svojih sonarodnjakov in do družbe na 
splošno? Ali pa ni znal najti prave poti 
vzajemnosti in pravih oprijemov za do
sego tiste kulturne ravni med našimi 
Slovenci, ki je neobhodno potrebna za 
premikanje med čermi sedanje razvojne 
dobe?

Dobro bi bilo, da bi se o tem nekaj več 
spregovorilo. V prihodnji številki želim 
prav o tem našem konkretnem vprašanju 
nekaj več napisati. ^ g

Jedrska energija 
nosilec ' velikega napredka

Prvi maj so v Trstu prvič proslavljali točno pred 70 leti. Proslavljanje delav
skega praznika ni bilo po godu takratnim avstrijskim oblastem in ne tržaški 
gospodi ki je bila znana po svojem podrepniškem avstrijakantstvu. Od tedaj 
dalje so leto za letom — tudi v najtemnejši dobi za časa fašizma — trža.ški 
delavci, Italijani in Slovenci, ne meneč se za vse mogoče ovire in težave, več 
ali manj slovesno proslavili svoj dan. Proslave v prvih letih so bile potis
njene na skrajno predmestje, večinoma so se vršile na Senenem trgu. Mesto 
ni smelo videti delavske manifestacije. Tako je pač menila gospoda. Pred 40 
leti so oblasti dovolile proslavo na Donadonijevem trgu. še pred nedavnim 
so oblastniki prepovedovali vsakršno povorko po ulicah v osrčju mesta. Tudi 
danes ni mnogo bolje. In vendar kolo zgodovine se vrti naprej in ne narobe... 
Na gornjih dveh slikah : Dva prizora z letošnje prvomajske povorke v Trstu; 

na spodnji sliki: Praznovanje 1. maja leta 1920.

Jedrska energija ni samo smrtonosna 
goba, ki se dviga na obzorju človeštva, 
ni samo bomba, ki lahko pokonča mili
jonska mesta in pomori na milijone živih 
bitij. Jedrska energija je v rokah pamet
nih ljudi lahko tudi nosilec velikanske
ga tehničnega napredka.

Možnosti za praktično uporabo jedr
ske energije so mnogo bolj pri roki, kot 
pa ljudje običajno mislijo. Tako zatrjuje
jo tudi najbolj kvalificirani raziskovalci 
jedrske energije.

Ameriški znanstvenik Teller je mecl 
drugim izdelal načrt za atomski stroj, s 
katerim bi bilo mogoče opravljati slede
ča dela :

— gradnjo pristanišč in prekopov v kra

jih, kjer bi jih z običajnimi prijemi ne 
bi bilo mogoče zgraditi. Umetno prista
nišče napravljeno s termonuklearnimi ek
splozijami bi stalo stokrat manj, kot če 
hi ga izdolbli n. pr. v skalnato obalo z 
običajnim razstrelivom. Za dva kilome
tra dolg in 400 metrov širok prekop bi 
bile potrebne tri ali štiri majhne vodiko
ve bombe, ki bi ustrezale 100 tisoč tonam 
trinitrotoluola.

— Iskanje podzemskih rudnih bogastev 
in petrolejskih ležišč, ki so sedaj skrita 
ali pa se nahajajo tako globoko pod zem
ljo, da ni mogoče do njih. Ta pa bi po
stala dosegljiva s pomočjo jedrske ener
gije. Z njo bi namreč uspeli prodreti tu
di skozi debelo kamnito plast.

Stephen
Leacock

Ivo Skalar
I I l|lllllillllllMII|l

Preproste zgodbe o uspehu, ali: 
kako uspeti v življenju

II. nadaljevanje
Nadejam sc, da se vsakdo strinja z me- 

n°j, če povem, da je tista redka sposob
nost, ki se ji pravi inicijativa — sposob
nost naglega dejstvo vanj a na lastno pre
sojo — osnova naj večjega pomena.

Prepričal sem se 9 tem dvakrat ali tri- 
rial ob zelo značilnih okoliščinah.

V Torontu sem poznal —• bilo je to 
Ned mnogimi leti — edinstvenega bistre
ga mladeniča po imenu Robinson. Imel 
je nekaj vaje v poslovanju z železom in 
jeklom, in ko sem ga takrat videval, je 
čakal na svojo veliko šanso.

Srečal sem ga nekega dne, ko je bil 
v veliki naglici. Držal je v roki potni list.

«Kam pa?» sem vprašal.
. «V Anglijo», je odgovoril. «Neka firma 
Z Liverpoola je oglasila, da išče tukaj 
Sx'°|vga zastopnika, in zdaj sem na poti, 
( a se potegnem za .0 službo».

«Alj ne moreš storiti tega pismeno?»
«Saj to je ravno tisto» je odgovoril Ro- 

riison in se zvito nasmehnil. «Vsi drugi 
1<Jdo pisali pisma. Jaz pa se podam čez 
riorje sam in bom tam vsaj tako hitro 
rii pa še pred njihovimi pismi. Dobil bom 
riužbo.»
. Intel je prav. Odpeljal se je v Liverpool 
’n se vrnil čez štirinajst dni v angleški 
°rieki in z visoko plačo.

Pa vseeno ne morem priporočiti njego- 
Ve zgodbe prijateljem. Pravzaprav je ne bi 
Srnel preveč javno pripovedovati. Velika 
rivarnost je skrita v njej.

Spominjam se, da sem nekoč pripove
doval zgodbo o Robinsonu mladeniču z

imenom Tomlinson, ki je bil brez dela. 
Intel je glavo dvakrat preveliko in obraz 
pre.ščipan kakor žemlja. Izgubil je bil tri 
službe v banki in dve v odvetniški pisar
ni, čeprav je bil dober delavec in je bil 
na papirju videti mož na pravem mestu.

Pripovedoval sem mu o Robinsonu, da 
bi mu vlil upanje, in moja zgodba je nanj 
močno učinkovala.

«To je pač bila spretna poteza», je po
navljal. Izgubil je oblast nad svojimi 
besedami in ponavljal vedno znova eno 
in isto.

« Kam pa?» ga vprašam.
«V Mehiko», mi odgovori. «Citai sem o- 

glas, da iščejo kanadskega računovodjo 
x neki banki v Tuscapulto. Poslal sem 
jim svoja priporočila, zdaj pa se jim 
oglasim še osebno. V tak: - stvari pomeni 
osebni nastop prav vse.»

Ko je Tomlinson prišel v Tuscapulto, 
je stopil v banko in razložil namestniku 
direktorja, po kaj prihaja. «Zelo mi je 
žal», reče namestnik direktorja», toda 
bojim se, da smo to službeno mesto prav
kar zasedli.» In odšel je v posebno sobo, 
da vpraša še direktorja. «Ali niste rekli, 
da že imate uradnika za delovno mesto 
iz našega oglasa?»

«Da», odgovori direktor.» Sprejel sem 
blestečega mladeniča iz Toronta; Tom
linson mu je ime. Tu so njegova priporo
čila — prvorazredna moč. Brzojavil sem 
mu, da se takoj pripelje, na naše stroške, 
in tudi to, da hočemo čakati nanj deset 
dni.»

«Zunaj je neki Kanadčan», pravi na
mestnik, «ki se.potcgnje za isto mesto».

«Zunaj?» se začudi direktor. «Kako pa 
je prišel sem?»

«Pripeljal se je davi s tovornim vlakom. 
Pravi, da zmore to delo in hoče službo.»

«Kakšen pa pa je?» vpraša direktor.
Namestnik zmaje z glavo. «Zdi se pre

cej zaprašen, in krivogled je ludi.»
«Vedno ista zgodba», zabrunda direktor. 

«Ali ni smešno, kako ti ljudje kapljajo 
v našo deželo? Doma so se sporekli z 
zakonom, si mislim. In pravi, da se ra
zume na delo v banki? Za moj okus ra
zume malo preveč. Ne, ne, nadaljuje, 
trkljaj e s prsti po papirjih, ki so ležali 
pred njim na mizi. «Zdaj, ko imamo 
prvovrstnega moža, kakor je Tomlinson, 
je bolje, da se ga držimo. Zlahka bomo 
počakali deset dni in stroški za njegovo 
pot so mačje solze v primeri z morebitno 
izgubo sodelavca, kakršen je Tomlinson. 
Toda mimogrede — telefonirajte šefu po
licije in mu zabičajte, da spravi tega 
kruhoborca čimprej iz mesta.»

Tako je šef polici je zaprl Tomi insona 
v ječo in od tam so ga poslali pod stražo 
v Mexico City. Do tistega časa, ko jc po
licija opravila z njim, je revež- ostal brez 
prebite pare. Štiri mesece je potreboval, 
da se je spet vrnil v Toronto. In ko je 
prišel sem, je bila služba v Mehiki že 
zdavnaj oddana.

Zlahka si domišljam, tja utegnejo riioji- 
bralci sprožiti pomislek, češ da sem se 
do sem ukvarjal samo z uspehom v zelo

omejeni obliki, in da bi bilo mnogo bolj 
zanimivo brati o tem, kako priti do res
nično. velikega bogastva.

Vsakdo čuti v sebi podzavestno zani
manje za zgodbde o tem, kako so prišli 
do denarja naši veliki kapitani industrije, 
naši finančniki in železniški magnati.

Zarje imam dokaj preprosto razlago. 
Samo ena pot je, dejansko, ki vodi do 
nakopičenja denarja v biznesu ali želez
niški upravi. Človek se mora začeti vzpe
njati po lestvi začenši z najnižjim kli
nom. Ta najnižji klin je ključ do vsega. 
Vsakdo, ki se zna na njem trdno posta
vili, z vzravnano glavo, s krepkimi roka
mi in očmi uprtimi kvišku, neizogibno 
pripleza na vrh.

Toda navsezadnje — ta misel se mi je 
izluščila ob zaključku : čemu bi se naj 
sploh mučil z uspehom? Opazil sem, da 
poznajo uspešni ljudje prav malo resnič
nega užitka v svojem življenju. Dejansko 
je res nasprotno. Če bi jaz smel izbirati 
— z očmi, lačnimi prijetnega življenja 
—- med uspehom in polomom, bi se vsak 
čas odločil za polom. Mnogo prijateljev 
imam, ki so popolnoma pogoreli — ne
kateri celo drugič in tretjič — v najbolj 
širokem pomenu besede, kakopak ; in 
sem ugotovil sledeče : kadar koli si za
želim resnično dobro večerjo, takšno, kjer 
je šampanjec na pravem mestu in kjer 
gostoljubja zadri žujejo ne umazane misli 
ali strah pred stroški — dobim najboljšo 
v hiši neuspešnega človeka.

KONEC.

KULTURNE
VESTI

BBC bo predvajal 
jugoslovanske filme
Angleška televizija BBC ho prihodnji 

mesec, v okviru oddaj pod naslovom «ki
nematografija tujih držav» oddajala re
portažo o jugoslovanskem risanem filmu, 
katero je pred kratkim posnela v Zagie- 
bu. V omenjenem okviru je BBC doslej 
zajela kinematografijo Japonske, Šved
ske, Italije, Francije, Mehike in Mad
žarske

Skupščina
jugoslovanskih

pedagogov
Sredi aprila je bila v Beogradu skup

ščina Zveze pedagoških društev Jugosla
vije. Na njej so razpravljali med drugim 
tudi o problemih univerzitetnega študija, 
o šolski reformi, o izoblikovanju pedago
gov, o družbenih dejavnostih, o otroškem 
hi mladinskem tisku, radijskih in televi
zijskih oddajah itd. Na skupščini so bile 
izrečene določene kritike na račun nepo
učenosti o pedagoškem napredovanju v 
svetu, kar so pripisali med drugim tudi 
pomanjkanju primernih ustanov, ki bi 
skrbele 
vanje.

pedagoško raziskovalno delo-

Nova moskovska televizijska antena bo 
naj višja na svetu. Visoka bo 508 metrov. 
Pariški Eifelov stolp ali pa najvišji stolp 
v Kremlju bosta prava «pritlikavca» (kot 
ie razvidno na gornji skici) v primerjavi 

z novo anteno.

Slovenski 
znanstvenik 

na mednarodnem 
simpoziju

Slovenski znanstvenik prof. dr. Anton 
Peterlin je prejel dve pomembni pova
bili za udeležbo na pomembnih medna
rodnih znanstvenih konferencah. Preda
val bo v svetovno znani znanstveni usta
novi New York Academy v New Yorku, 
v Faraday Society v Brooklinu ter na 
mednarodnem simpoziju v Moskvi. V 
Moskvi, kamor bo prof. dr. Peterlin od
potoval junija, bo sodeloval tudi na med
narodnem simpoziju za velemolekularno 
kemijo. ____

„Divina Commedia" 
v hrvaščini

Matica hrvatska v Zagrebu je izdala 
tretji del Dantejeve «Divine Commedie» 
z naslovom «Raj». Prvi del «Pekel» je 
izšel leta 1948, drugi del. «Vice» leta 1955. 
Delo ie prevedel, zdaj že pokojni dr. M. 
Kombol. Prevoda «Raja» se je lotil že 
pred petnajstimi leti. Umrl pa je še 
predno ga je dokončal. Njegovo delo je 
izpopolnil pesnik O. Dclorko.

Festival 
v Cannesu

4. maja se je začel 14. filmski festival 
v Cannesu. Za letošnjo «zlato palmo» sc 
poteguje 28 filmov. Razen teh bodo za 
časa festivala predvajali še druge filme. 
Med drugimi so na sporedu sledeči f ilmi : 
«La diable au corps», ki je v Italiji pre
povedan, in v katerem nastopa Gérard 
Philip, italijanski film «Ombre bianche», 
ki pa v resnici ni le italijanski, saj v 
njem nastopajo tudi Američani, posnet je 
bil na Groenlandiji in je povzet po ne
kem nemškem romanu in Fellinijev Ulm 
«La dolce vita». Sovjetska kinematografija 
sc bo predstavila med drugim s filmom 
«Gospa s psičkom», ki je posnet po po
vesti Čehova.

Film «Velika vojna» (La grande guci- 
ìa) Maria Monicellija so prve dni maja 
prvič predvajali v Parizu. Izbrano občin
stvo, med katerimi je bilo tudi mnogo 
francoskih filmskih igralcev, je delo zelo 
pohvalno sprejelo. Prvi pariški predstav, 
sta prisostvovala tudi igralca Silvana 
Mangano in Alberto Soidi.

Slike izumrlih v • l •živali
Velika večina slik raznovr

stnih predzogodovinskih živali 
je plod domišljije slikarjev. 
Zato se paleontologi redkokdaj 
spuščajo v opisovan je podobe 
izumrlih živali. Izumrlih živali 
ne opisujejo enostavno zalo, ker 
nimajo dovolj trdnega gradiva. 
Najdena okostja ne zadostujejo 
za tako opisovanje.

Toda. kako si pomagajo uče
njaki, ko hočejo rekonstruirati 
neko žival, ki je že zdavnaj 
izu mrla?

V 99 odstotkih so med oka- 
m en ina mi trdi deli telesa. Ne
vretenčarje spoznajo po luski
nah ali oklepu, vretenčarje pa 
po zobeh, ki so izredno odporni

stveniki so natančno spoznali 
bilja, ki so bila stara več kot 
50 milijonov let. Toda ta bilja 
so bila po večini zelo majhna. 
Med njimi je bilo največ paj
kov

V dobi novejšega razcveta pa- ^ ^ ^ 
lèontoloSke znanosti jr učenjak j zanesti.
Cuvier trdil, da natančno ugo
tovi. kakšna je bila podoba ži
vali, če pogleda samo njen zob.
Toda resnica je čisto drugačna.
Zob je v resnici zelo pomemben 
za ugotavljanje živalske vrste.
Po njem l'ikko ugotovijo„ ali je 
bila žival prežvekovalec, meso
jedec ali glodalec, toda zunanje 
podobe živali po zobu ni mo-

Toda včasih so se dovajale 
nerodne stvari. Učenjaki so se
stavili kosti različnih živali in 
dohiti podobo bajnega bitja. To- 
da s tem zadeva še ni končana, 
saj ni mogoče povsem zanesljivo 
ugotoviti obliko mišičevja. Zalo 
se na te rekonstrukcije ni mo-

po v ft t .M# IAI l'U II t/ t/u/iiniu '

nasproti «zobu časa». Paleonto- g»če ugotoviti, 
logi trdijo, da je vsaka najdba | Res je tudi to, da ni treba 
mehkih delov predzgodovin- imeti celotnega okostja za če
ških bitij izredno izjemna stvar. ' konstrukcijo telesa. Vretenčarji 

Pogostejše in znanstveno zane- | imajo simetrično ogrodje, zara
st jiveje so najdbe v obliki oka- I di tega je mogoče s polovico 
menili v jantarjevi smoli. Znan- okostja rekonstruirati celoto.

Za nekaj stvari iz predzgodo
vinske dobe pa vedo učenjaki 
zelo dobro. To je namreč način 
življenja posameznih živali. Sa. 
pe, oz. noge kažejo, kako so se 
živali gibale, sledovi, ki so ti
lt ranili, potrjujejo, kod so se 
premikale. Ogrodje lobanje ku
že razvojno stopnjo možganov. 
Vse to pojasnjuje dejavnost 
predzogovinskih živali. Oblika 
rogov pove. ali je bila žival na
padalna. ali pa se je z njimi sa
mo branila. T časih učenjaki na
letijo tudi na ostanke, ki govo
re o tem. kuko se je posamezna 
žival razmnoževala.
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Delavske zadruge naj delujejo 
tako, kot želi večina članov

& Občni zbor članov je bil sklican 
po 35-letnem presledku

► Konstruktivna kritika naših pred
stavnikov v upravnem odboru

V nedeljo dopoldne je bil v 
Trstu občni zbor članov Delav
skih zadrug. Udeležba na tein 
občnem zboru, ki se je vršil to. 
krat prvič po 35-letih, je bila 
razmeroma zelo številna. Sicer 
pa. to ni bil občni zbor v pra
vem pomenu besede, saj niso 
imeli člani možnosti, da bi od. 
1 očali o usodi ustanove, da bi 
presojali o delovanju upravite- 
Ijev ali odobrili obračune, pač 
pa so imeli možnost kvečjemu, 
da poslušajo uradno poročilo in 
eventualno posežejo v debato.

Iz poročila, ki ga je podal 
predsednik upravnega odbora je 
razvidno, da je ustanova imela 
v zadnjem letu okrog pol mi- 
lijarde lir dohodkov, toda od 
tega zneska je ostalo le 1 mi
lijon 300.000 lir čistega dobi
čka.

Skupna vrednost nepremič
nin ustanove znaša, po cenitvi, 
ki jo je podal predsednik, eno 
milijardo in 400 milijonov lir. 
Danes ima ustanova 103 poslo
valnice. Vseh članov Delavskih 
zadrug je sedaj okrog 18.000. 
Pri ustanovi so zaposleni 464 
nameščenci.

Nedvomno je. da so upravi, 
telji Delavskig zadrug, ki so 
imeli v rokah ustanovo do lan. 
skega decembra, doživeli v ne
deljo poraz. Razen edine izjeme 
klerikalca Nicolija, se ni nihče 
izrazil preveč pohvalno o bilan
ci za 1959, ki jo je podal pred
sednik Dulci. Celo sami pristaši 
strank, ki imajo večino v upra
vnem odboru in so jih njihova 
vodstva v naprej pripravila, ni
so dali nobene prave ocene, ki 
bi zvenela pohvalno.

Tov. Rogassi, kot član upra
vnega odbora in tov. Battello, 
kot član nadzornega odbora sta 
v krajših intervencijah izrazila 
svoje resne dvome in pomisleke 
kar se tiče predloženega obra
čuna in tako ločila odgovorno
sti izvoljenih predstavnikov li
ste «Rinascita» od večine v u- 
pravnern odboru.

Poleg izjav, ki sta jih dala 
naša tovariša, so v diskusijo po.

segli še drugi člani, ki so isto 
izrazili, v več ali manj ostri 
obliki, svoje nezadovoljstvo za
radi delovanja prejšnjega od
bora. Slišati je bilo razne kri
tike. kot n. pr. glede ustanove 
Centralvirio, ki so jo s posoji
lom finansirale Delavske zadru. 
ge in je morala nato ukiniti 
obratovanje. Tudi cene živil, ki 
jih prodajajo Delavske zadruge, 
so bile predmet graje nekaterih 
članov.

Ozračje pa se je še bolj raz. 
grelo, ko je tov. Tonel s -kon
kretnimi dokazi očital razne ne
rodnosti glede napredovanj v

službi, plač, namestitev raznih 
priporočencev klerikalcev, so
cialdemokratov in republikan
cev. Izjave tov. Tonela so vzbu. 
d il e veliko pozornost med pri
sotnimi člani in spravile v oči- 
vidno zadrego člane upravnega 
odbora, ki pripadajo omenje
nim trem strankam.

To je bil dejansko prvi di
rekten stik med upravitelji in 
člani Zadrug po dolgem pre
moru. ki je trajal celih 35 let. 
Kljub vsemu je bil to prvi ko
rak naprej za demokratizacijo 
Delavskih zadrug in prvi sad 
vztrajnega prizadevanja izvolje. 
nih na listi «Rinascita». Da bo
do temu prvemu koraku lahko 
sledili čim p rej še drugi, pa mo
rajo vsi člani Delavskih zadrug 
stalno podpirati prizadevanja 
odbornikov liste «Rinascita», ki 
se trudijo, da bi Delavske za
druge postale čim p rej zopet 
resnična last članov-zadružnikov.

Za zaščito 
kriških ribičev

^ Intervencija tov. 
Bernetičeve v 
tržaškem občinskem 
svetu

Naša svetovalka v tržaškem 
občinskem svetu tov. Bernetiče- 
va. je predložila pred kratkim 
županu resolucijo, ki tolmači 
upravičeno zaskrbljenost kriških 
ribičev spričo dejstva, da na
merava neki Pelliccetti Guerri
no iz Trsta zgraditi vzdolž oba
le med Grljanom in Tržičem po
seben bazen za gojenje oštrig. 
Taka naprava bi resno škodovala 
ribolovu na splošno, predvsem 
pa bi treba zaradi te naprave 
sploh ukiniti lov na tune v bli
žini Križa, s posledicami za kri. 
ške ribiče, ki si jih pač lahko 
vsakdo predstavlja.

Dejstvo je, da se Križani u- 
kvarjajo z lovom na tune več 
kot dve stoletji in so za to tudi 
vložili precejšnjega denarja. Šti

rje ribiški čolni, opremljeni za 
lov na tune stanejo okrog 48 
milijonov lir. S temi se preživ
lja 36 družin, poleg tega pa je 
treba računati, da so v mese
cih od avgusta do oktobra sko- 
ro vsi Križani več ali manj ude. 
leženi pri lovu na tune.

Poleg velike finančne škode, 
ki bi jo morali trpeti kriški ri
biči in njihove družine, je tudi 
vprašanje naravne lepote obale,

Poleg tega je treba še omeni
ti da omenjeni Pelliccetti ni niti 
ribič. Zgrajene naprave bi dal 
v najem ribičem od česar bi 
imel nedvomno velike finančne 
koristi, ribiči pa bi morali tr
peti veliko finančno škodo.

Zato naj tržaški župan posre
duje tako zaključuje sveto

valka Bernetičeva resolucijo 
da bodo ribiči lahko nemo
teno in brez Vsakih omejitev še 
nadalje lovili ribe na omenjeni 
predelu obale, ker je ribolov 
njihov glavni vir zaslužka.

Dopisi naših sodelavcev s podeželja
Opčine:

0 ureditvi 
Proseške ulice
Približno pred dvema mese

cema so ob Proseški ulici na 
Opčinah začeli z deli za razši
ritev pločnika za pešce. Ta 
razširitev je bila zelo potrebna, 
saj je na omenjeni ulici vedno 
mnogo prometa in je bil ploč
nik med Boikovo trgovino in 
Sosičevo pekarno silno ozek.

Torej, vsekakor pametna in 
pohvale vredna pobuda.

Ne moremo pa razumeti, za
kaj je delo ostalo toliko časa 
nedokončano, ko pa bi se ga 
dalo v zelo kratkem času do
vršiti in pločnik izročiti svoje
mu namenu.

Toda na Proseški ulici je 
pločnik še na nekem mestu zelo 
ozek in silno nevaren za pešce. 
To mesto je tik pred cerkvijo 
in je tem bolj nevarno, ker se 
prav ob njem spajajo kar tri 
stranske ceste s Proseško ulico. 
Zato je nujno potrebno, da bi 
tudi tam pločnik nekoliko raz
širili. Ne gre za občutne stro
ške, saj znaša dolžina izredno 
ozkega pločnika le nekaj me-

Obvezno zatiranje 
koloradskega hrošča
Opazovališče za rastlinske bo. 

lezni, ki ima svoj sedež v Tr. 
stu, ul. Murai 1, nam je po
slalo naslednji dopis:

Čim bodo nastopili toplejši 
dnevi, se bo preril iz zemlje, 
kjer se je v jeseni zabubil, že 
vsem dobro poznan škodljivec, 
koloradski hrošč, uničevalec 
krompirjevih nasadov.

Ko se bo škodljivec pojavil 
na mladih krompirjevih rastli
nah, se bodo vestni kmetovalci 
takoj lotili ročnega pobiranja 
škodljivca. Ti kmetovalci dobro 
vedo, da se prvi hrošči po obil
nem hranjenju sparijo in sami- 

‘ce pričnejo odlagati jajčeca na 
spodnjo stran krompirjevih li
stov. Takrat ročno pobiranje ne 
pomaga več ! Pojavijo se števil
ne požrešne gosenice in če ho
čemo obvarovati pridelek, mo
ramo pričeti z insekticidnimi 
izvajanji.

Če opravimo ročno pobiranje 
prvih hroščev o pravem času 
in dohro, prihranimo precej na 
kemijskih izvajanjih. Za ročno 
pobiranje pa ni potrebno spe
cializirano osebje, lahko ga vrši 
vsakdo. Pobira naj se v primer, 
no posodico. Nabrane hrošče pa 
izpraznujemo v drugo večjo po
sodo. ki vsebuje zastrupljeno 
vodo z zadostno količino DDT- 
ja. kjer hrošči kmalu utonejo.

Na žalost pa se večina kmeto
valcev ne zaveda kakšne važno
sti je prvo pobiranje hroščev in 
dostikrat se zgodi, da imajo tu
di kmetovalci, ki pridno pobi
rajo hrošče, njive okužene s ko
loradskim hroščem, ker so se isti 
razpasli iz okuženih predelov. 
Zatiranje koloradskega hrošča 
je po zakonu obvezno! Torej 
kdor ne poskrbi, da bi obvaroval 
krompirjeve nasade napada ko. 
loradskega hrošča, napravi ško
do sebi in sosedom ,toda je po 
obstoječih predpisih lahko kaz
novan.

Prva skrb Opazovališča za 
rastlinske bolezni v Trstu (Os. 
serva to rio per le Malattie delle 
Piante) je bila prepričati vse

trov. Z razumevanjem in dobro 
voljo pristojnih oblasti bi se 
dalo tudi to nevšečnost v krat
kem zadovoljivo rešiti.

Sesljan:
Smrt dobrega 

tovariša
Preteklega marca smo spre

mili v prerani grob Atili ja Pi
riha iz Sesljana. Kljub hudi 
zavratni bolezni, kateri se je 
dolgo časa upiral je do konca 
upal. da bo ozdravel, da bo de
lal in nadaljeval svojo življenj
sko pot, ki je še vsa bila pred 
njim.

Tov. Pirih je bil splošno znan, 
ne samo v Sesljanu, Devinu in 
Nabrežini, temveč poznali so ga 
daleč naokrog. Poznan je bil 
predvsem kot poštenjak, zave
den in delaven, družaben in ve
seljak. Vse svoje dobre lastno
sti je izražal v svojih dejanjih, 
saj je bil vedno na strani onih, 
ki so iskali pravice in pošteno
sti. Zato se je tudi v času na- 
rodno-osvobodilne borbe uvrstil 
med veliko večino onih, ki so 
se uprli narodnostnemu in so
cialnemu zatiranju, za kar je 
moral leta 1944 na prisilno de
lo v Nemčijo. Po vrnitvi iz 
Nemčije leta 1945 je aktivno 
deloval predvsem v domačem 
prosvetnem društvu ter v teda
njem pevskem zboru. Še poseb
no pri srcu mu je bilo zborov
sko petje. Še par dni pred 
smrtjo je obljubil, da bo kmalu

spet stopil v vrste pevcev, a na 
žalost, kljub njegovim 40 letom, 
je moral v grob.

Na njegov pogreb so prihiteli 
prijatelji in znanci od vsepov
sod. Dolga, nešteta je bila vrsta, 
ki ga je spremljala. Kot zadnji 
pozdrav pa so se mu poklonili 
pevci iz Mavhinj pred njegovim 
domom ter pevci iz Šempolaja 
ob odprtem grobu, kjer je tudi 
tov. Ado Slavec v kratkih be
sedah orisal življenje Atili ja in 
se poslovil za vedno.

Zelo težko nas je vse priza
dela njegova smrt, posebno še 
one, ki smo ga tako dobro po
znali. Zato nam bo ostal v traj
nem spominu.

:ru' z.

OPOMBA UREDNIŠTVA
Gornji dopis smo prejeli že 
pred časom, a ga nismo mogli 
do danes objaviti zaradi po
manjkanja prostora. Cenjene 
bralce prosimo, naj to upošte
vajo.

Podlonjer:
0 slabih cestah
Prebivalci iz Podlonjerja se 

še vedno pritožujejo zaradi sla
bih poti, ki obstajajo v tem 
kraju. Kljub temu, da so bile 
merodajne oblasti že svojčas o. 
pozorjene na nujnost popravila, 
ni bil doslej sprejet še noben 
tozadevni ukrep. Zaradi tega je 
silno negodovanje zoper občin
sko upravo, ki se noče, tako

pravijo prizadeti prebivalci, za
nimati za rešitev tega proble
ma.

V posebno slabem stanju je 
zlasti cesta, ki vodi od Lonjer. 
ske ceste, ob železniškem mo
stu in se spaja z ulico Damia
no Chiesa.

Ko sem se pred dnevi pogo
varjal z neko osebo, ki pre
biva na omenjenem predelu 
Podlonjerja. nam je dejala do
besedno : n Kar napišite, da že. 
limo videti gospode od mestne 
občinske uprave na tej cesti. 
Naj se pripeljejo, magari, v lu
ksuznih avtomobilih in se bodo 
kaj kmalu prepričali, da ne 
pretiravamo.» M-

Obvestilo
dvolastnikom
Dvolastniki, ki nameravajo 

sekati drva v sezoni 1960-61 — 
in to na področjih onstran 
meje morajo vložiti tozadev
no prošnjo najkasneje do 31. 
maja letos. Za vsa pojasnila naj 
se prizadeti obrnejo na Zvezo 
malih posestnikov odnosno na 
Kmečko zvezo, ki imata svoj 
sedež v ul. Geppa 9 v Trstu.

Sožalje
Tovariši in prijatelji iz Devi

na, Štivana in Medje vasi iz
ražajo iskreno in globoko so
žalje bratu Mirku, sestrama in 
ostalim sorodnikom, ob težki 
izgubi zavednega in na splošno 
priljubljenega Alojza Colje iz 
Devina.

Pridružuje se tudi «Delo».

Obiščite nas!

kmetijska trgovina
Narodna ulica; št. 154 - Opčine - Telet. 21-321

Koncentrirana krmila za živino po nizkih cenah, sredstva 
proti rastlinskim zajedalcem in boleznim, razne vrste 
semen, sadike, kmetijski stroji ter umetna gnojila

Šolska vest
Ravnateljstvo Srednje šole s 

slovenskim učnim jezikom v 
T>4stu sporoča, da je čas za 
vlaganje prošenj za sprejemni 
in za nižji tečajni izpit do 18. 
maja. Izpiti se bodo začeli 3. 
junija ob 8.30.

Smrtna kosa
lllllilii

Šolska prireditev 
v Trebčah

Učenci osnovne šole iz Trebč 
bodo imeli v nedeljo, 15. maja 
kulturno prireditev. Uprizorili 
bodo pravljično igro s petjem 
in plesom «Kresniček». Priredi
tev bo v Ljudskem domu v 
Trebčah. Začetek ob 14 uri.

Starši in prijatelji mladine, 
vljudno vabljeni !

Po okriljem Združenja Italia. 
ZSSR je v torek zvečer preda
val v Trstu Giuseppe Gaddi.
Ker je bilo predavanje izredno 
zanimivo in bogato dokumenti
rano, bomo o njem obširneje 
poročali v prihodnji številki.

V sredo popoldne so tovariši 
in vaščani iz Podlonjerja in Lo
njer j a spremili k zadnjemu po
čitku dolgoletnega člana Parti
je in bivšega partizana tovariša 
Albina Prelca ki ga je zavratna 
bolezen spravila v prerani grob.

Tov. Prelc je bil član partije 
od l. 1935 in se je v njenih vr
stah vedno boril za pravice de
lovnega človeka. Po kapitulaciji 
Italije, septembra 1943, se je 
pridružil partizanskim edini- 
cam, kjer se je boril do osvo
boditve. Udeležil se je tudi borb 
za osvoboditev teh krajev s sklo
pu XX. divizije, IV. Armije. Po 
končani vojni se je takoj lotil 
na terenu političnega in pro
svetnega dela. Izvoljen je bil 
za sekretarje podlonjerske sek
cije in bil tudi član vodstva PD 
«Zvezda» ter vztrajen raznaša- 
lec našega tiska.

Poleg velike množice vašča
nov, prijateljev in znancev iz 
mesta in okolice, so se pogreba 
udeležili tudi voditelji naše fe
deracije tov. Sema, Bernetičeva, 
Pescatori in Crevatin. Tov. Ber. 

‘netičeva je imela tudi kratek 
nagovor ob odprtem grobu.

Ob težki izgubi izražajo iskre, 
no sožalje svojcem, sekcija KPI 
v Podlonjerju, PD «Zvezda» in 
naš list.

Tovarišica Frančiška Tretjak 
iz Križa, ki je ena izmed naj
bolj požrtvovalnih raznašalk na
šega tiska, je darovala za «De
lo» 1.000 lir. Najlepša hvala !

DELAVSKE ZADRUGE
pridelovalce krompirja, naj v 
času izvršijo ročno pobiranje ko 
loradskega hrošča. Tudi je di 
rektno posredovalo pri vseh po 
sest vi h področja, ki prideluje 
jo krompir tudi na malih po 
vršinah, da bi se insekticidna 
izvajanja posplošila.

V ta namen je vsem tem 
kmetovalcem poslalo nakazilo za 
dvig 0.250 kg Cytox.a (DDT 50 
odst. ) Ta količina insekticida 
zadostuje za pripravo 100 litrov 
škropila ; za škropljenje pa lah. 
ko rabimo navadno nahrbtno 
škropilnico.

Z namenom, da se kmetoval
cem pomaga v borbi proti ko
loradskemu hrošču, bo tukajšnje 
Pokrajinsko kmetijsko nadzor- 
ništvo nudilo pripravek Cytox 
po znižani ceni.

Gledališke
predstave

Slovensko gledališče v Trstu 
bo imelo v prihodnjem tednu 
naslednje predstave :

V soboto 14. t. m. ob 21. uri
bo v Avditoriju premiera fan
tastične komedije v 3. deja
njih : «Nimfa iz Centralnega
parka.

Isto komedijo bo gledališče 
ponovilo : v nedeljo 15. t. m. 
ob 17 uri v Avditoriju ; v torek 
17. t. in. ob 20,30 v kinodvo
rani v Skednju ; v sredo 18. t. 
m. ob 20.30 v Prosvetnem do
mu na Opčinah ter v soboto 
21. t. m. ob 20,30 v Prosvetni 
dvorani na Kontovelu.

V nedeljo 22. t. m. ob 16,30 
ter ob 20. uri sta na programu 
dve predstavi Kreftove «Bala
de o poročniku in Marjutki», 
v Prosvetni dvorani v Gorici.

DELO
GLASILO AVTONOMNE 

TRŽAŠKE FEDERACIJE K JU. 
Uredništvo in uprava sta v Tr

stu, ul. Capitolina 3, telef. 44-046 
in 44-047. Odgovorni urednik je 
Rudolf Blažič (Biagi). Tiska Tip. 
Riva v Trstu, ul. Torrebianca 19.

vsi se čudijo
cenam
ki jih je uvedel

hladilniki
v; v

Tvrdka Brandolin 
je vzbudila pozornost javnosti 
zaradi bogate izbire 
in kvalitete njenega blaga 
zaradi pažnje, ki jo posveča 
da ustreže vsaki želji 
zaradi cen.

Direktna ugotovitev
več velja
kot vsak govor.

električni 
plinski 

in mešani 
štedilniki

pralni stroji

kompletne
kopalnice
«riebard ginori» 
in «standard»

grelci

lestenci 
vseh vrst
«••••••

blago 
SS prvovrstne 

kvalitete
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